

European Congress on Solidarity Economy: Thursday 10th September to Sunday 13th September 2015

NB: This program will be gradually updated; a sleazy change is expected for next week.

Schedule	Description	Speakers	Category & Language
Thursday 10th			
6 :45 PM – 8 :45 PM	Opening- Plenary: “ SE and transformation “	Clarita Müller-Plantenberg or Dagmar Embshoff (Forum SÖ) Josette Combes (RIPESS EU) Gabriele Wendorf or Carolin Schröder (ZTG, TU Berlin) Ursula Sladek (EWSchönau)(potential) Christoph Bautz (Campact)(potential) Barbara Muraca (Degrowth-Scientist, USA)	Plenary EN /DE/FR/ES/PT
9 AM – 5:30 PM	URGENCI-RIPESSU Writing a European Charter for Community Supported Agriculture CSAs have many differences and also similarities. Jointly drafting a European Charter will help the movement to progress as a whole around shared principles. This is a work in progress that will allow those members of CSA networks present in Berlin to come together and share their work to date.	Limited to people involved in CSA - registration required with jocelyn.parot@urgenci.net	Closed workshop EN only
Friday 11th			
9 AM- 10:45 AM	Panorama of Solidarity Economy in EUROPE Presentation of the results collected during 2015 on the Panorama process: methodology, fieldwork, impact and interim results. Presentation of the website and think-tank Socioeco.org. Assisted web site navigation. Invitation to participate in providing resources Don't forget to participate on our survey : http://panorama2015-ripest.questionpro.com/	Facilitated by: Josette COMBES Bérénice DONDEYNE Jordi RIBAS Françoise WAUTIEZ With the participation of: Projet SSEDAS (EU, Cospe) Projet CATALISE (Portugal) Solidarity4All (Greece)	Closed workshop EN/FR/EN
9 AM – 10 :45 AM	Social Economy, Solidarity Economy, Social Enterprise and Social Innovation: what are the theoretical and	Facilitated by: Jean Louis Laville	Open Workshop Page 1 sur 17

	<p>political challenges in Europe?</p> <p>Faced the current economic, social and political crisis, solidarity economy appears as a sign of hope, both theoretical and practical; it is possible to build a more just, less predatory and more democratic world.</p> <p>To materialize this hope is not only necessary that the solidarity economy ceases to be minority and wide; it is also very important to be able to respond to current challenges in Europe. One is to clarify the concepts and buzzwords around the social economy, solidarity economy, social enterprise and social innovation.</p> <p>Because there is not only a certain confusion in their increasing use, from a few years ago, the European authorities have launched programs and initiatives that give them a business linked social contents. Thus, SOCIAL entrepreneurship, business, innovation, investment and funding are presented as new actors with fight poverty capacity, create jobs and deal with the crisis.</p> <p>The proposed roundtable will attempt to delimit and define these concepts showing there is another economy conceptualization based on multitude of emanating experiences from civil society and citizenship, the ability to bring the democracy inside the economy, to have a different relationship with the public sector in the common goods defense, and positioned in a transformative political perspective of an economy based on solidarity.</p>	<p>Speakers :</p> <p>Jean Louis Laville, Rogério Amaro</p>	<p>EN/FR/ES</p>
<p>9 AM – 12:30 AM</p>	<p>URGENCI-RIPESSEU Writing a European Charter for Community Supported Agriculture</p> <p>CSAs have many differences and also similarities. Jointly drafting a European Charter will help the movement to progress as a whole around shared principles. This is a work</p>	<p>Limited to people involved in CSA - registration required with jocelyn.parot@urgenci.net</p>	<p>Closed workshop</p> <p>EN only</p>

	in progress that will allow those members of CSA networks present in Berlin to come together and share their work to date.		
11 AM – 12:30 AM	Strategic and political reflections for RIPESS EU Developing a condensed "political" and "strategic" document for RIPESS EU.	RIPESS-EU members only Facilitated by: Eric Lavillunière	Limited to RIPESS members only EN/FR
2: 30 PM - 6:30 PM	RIPESS EU 4th General Assembly RIPESS Europe network General Assembly. The next 3 years strategy and alliances will be discussed, as well as the members and related networks. This meeting is open to observers	Open to RIPESS-EU members and observers	Open to RIPESS Europe members and observers EN/FR/ES/DE
6 :45 PM – 8 :45 PM	Learning from the Global South		Plenary EN/ES/FR/DE/PT
6 :45 PM - 8 :45 PM	Better work, better life without growth?	Facilitated by: Nina Treu Speakers: Luis Salcedo (RIPESS LAC) Norbert Reuter (Verdi)	Plenary EN/FR/DE
Saturday 12th			
9: 00 AM- 12:30 AM	Convergence of alter-economic movements involved in systemic change at European and International level How to have a better influence on building shared strategies while preserving the identity of each organisation. This will be a participatory plenary session (using the “fish bowl” technique) with 3 rounds: presentation and area of influence, challenges and what we can share to improve our actions and recognition of our movements.	Facilitated by: Eric Lavillunière - Dagmar Embshoff Speakers : Jason Nardi (RIPESS Europe) Pat Conaty (New Economic Foundation) Michel Bauwens (CSG) Christian Felber (Economy for the Common Good) Nina Treu (Degrowth Movement) Francesca Pick (OUI Share) Ralph Bölke (Transition Towns) Victor Meseguer (Social Economy Europe)	Plenary EN/DE/FR

		and more	
9: AM - 10:30 AM	<p>Trade Union perspectives on building Solidarity Economy Enterprises: after insolvency or failed transmission – Conversion into intelligent, sustainable, self-managed production.</p> <p>Austerity policies led to de-industrialization at global level until teams were formed in trade unions that started resisting this process and promoted workers’ cooperatives takeovers of their enterprises. There are around 200 such industrial enterprises in Brazil, Argentina and Venezuela respectively. Also in the South of Europe austerity policy has led to de-industrialization and extremely high unemployment.</p> <p>Takeovers require special training on multiple levels: political, legal, economic, social, psychological etc. Takeovers also facilitate conversion to sustainable production chains, good life and work. Different experiences in the same global process facilitate important learning processes between those present</p>	<p><u>Facilitated by:</u> Kristina Bayer</p> <p><u>Speakers :</u> Flávio Chedid, a brasilian Engineer and Town- and regional Planner, member of the Nucleus of Tecnological Solidarity</p> <p>Wolfgang Vogt, IG Metall Steering Committee Concept of “Buenvivir” And more</p>	<p>Forum</p> <p>EN/DE</p>
9AM – 12:30 AM	<p>Food sovereignty and solidarity economy.</p> <p>What are the key manifestations and criteria? What are the areas that are shared, and how can they be strengthened? This forum will bring together practitioners, both producers and consumers interested in how food as a human right lies at the heart of solidarity economy, CSAs, Community Gardens, allotments, Social inclusion gardening. in terms of bringing together local food systems and responsible consumption</p>	<p>Co-facilitated by: Paula Gioia, ECVC and Judith Hitchman, Urgenci</p> <p><u>Part 1: Introduction to food sovereignty</u> La Via Campesina: the origins, concept and daily work (Paula Gioia, ECVC/LVC, Germany) Nyéléni Europe: What is it? What does it do? Looking ahead (Ludwig Rumetshofer, ÖbV, Austria) Urgenci as part of Nyeleni Europe and the global CSA movement: (Jocelyn Parot, Urgenci) Agroecology: An important dimension of the solution (Andrea Ferrante, ECVC, Italy)</p> <p><u>Part 2: How do food sovereignty, Agroecology and solidarity economy fit together?</u></p> <p>The theory (Judith Hitchman, Urgenci, France)</p>	<p>Forum</p> <p>EN/DE/FR/ES</p>

		<p>Food in an economy in crisis (Jenny Gkiugki, Neighbourhoods in action, Greece) Urban/community gardens (Elizabeth Ritsch-Mayer, Allmende Kontor, Germany) Video One part of the Ehne Bizkaya new film: "Bide Berriak" Introduced by Isa Alvarez (Ehne Bizkaya, Basc Country)</p>	
11 AM-12:30 AM	<p>University Solidarity Economy Networks – Exchanging experiences :</p> <p>This workshop is an invitation to scholars to share their experiences and collectively think about possible avenues of cooperation, such as common calls for action and the formation of an international university network around the theme of building solidarity economies. Brazilian universities play an important role in incubating solidarity economy enterprises. Two university networks exist comprising around 40 universities each, which explicitly promote such incubation processes.</p> <p>Themes for discussion at the workshop may thus include: - Research specifically addressing the incubation of solidarity economy enterprises - Research findings on solidarity economies in a broader sense We are open to suggestions regarding further discussion topics for this workshop.</p>	<p>Facilitated by : Veronika Kienen Dias, Brazilian Sociologist, University of São Paulo.</p> <p>Speakers : Prof. Dr. Rosangela Alves de Oliveira from the Federal University of Rio Grande do Norte (UFRN) Dr. Flávio Chedid from the Federal University of Rio de Janeiro (UFRJ) Prof. Dr. Isidor Wallimann Josette Combes Président of NOVETAT</p>	<p>Forum FR/EN/PT</p>
2 PM – 3:30 PM	<p>Challenging the Crisis Project, SSE Campaign "Change the economy: think social." Young Global Advocates representing a consortium of NGOs from Greece, Ireland, Italy, Portugal, Slovenia and Spain.</p> <ul style="list-style-type: none"> This workshop will offer a unique, youth-based approach to campaigning for SSE with a Development education focus and using Dev Ed. methodologies. YGAs will be explaining the genesis of the original 	<p>Facilitated by: Elena Novillo Martín (EsF) Aoife McNamara (IDEA) Arielle NDIMBIARIVOLA (RIPESS Europe) <u>Speakers:</u> CtC Young Global Advocates - Names TBC</p>	<p>Open Workshop EN only</p>

	<p>development education project and its transformation to a campaign on SSE. They will also be seeking support for their campaign to put SSE on the European political and economic agenda. Including a proposal for a European Year on SSE and a discussion on how SSE could contribute to the achievement of Goal 8 of the SDGs.</p>		
2 PM – 3:30 PM	<p>The post-2015 international sustainable development agenda: what is at stake for the SSE?</p> <p>The year 2015 will be crucial to define the orientations and means of implementation of the international development agenda (3rd Financing for Development Conference in July 2015 in Addis Ababa; adoption by the United Nations of the Sustainable Development Goals in September 2015 in New York; Conference on climate change (COP21) in December 2015 in Paris). What are the opportunities and challenges for Social Solidarity Economy (SSE) actors to scale up the recognition of SSE's contribution to sustainable development? The workshop will aim to:</p> <ul style="list-style-type: none"> - Exchange information and share views and analyses on the post-2015 international sustainable development agenda - Share experiences of innovative practices of communities and SSE actors to finance local, sustainable and community-oriented development - Discuss strategies to increase the visibility and recognition of the contribution of SSE to sustainable development 	<p>Facilitated by: Jason Nardi (RIPESS Europe)</p> <p>Speakers: Denison Jayasooria (Asian Solidarity Economy Council - ASEC) Yvon Poirier (RIPESS North America) Jürgen Schwettmann (ILO) Claire des Mesnards (Global Call to Action against Poverty)</p>	<p>Open Workshop</p> <p>EN/ES/FR</p>
2 PM – 3:30 PM	<p>Dialogue between SSE and political institutions</p> <p>What is the relationship today between Social Solidarity Economy actors and the political landscape? Where do old and new political parties stand with regards to alternative economic approaches and practices and their promotion? How is the European Parliament moving, beyond the social business and green economy approach?</p>	<p>Facilitated by: Josette COMBES (MES – Mouvement pour l'Economie Solidaire, France)</p> <p>Speakers: Miguel Urbán Crespo (MEP Podemos-GUE/NGL, Spain)</p>	<p>Roundtable</p> <p>EN/DE/FR</p>

<p>4PM – 5:30PM</p>	<p>Is it possible to create a new spaces of political dialogue between political institutions and grassroots solidarity economy networks and initiatives to promote the development of SSE both at the European and at the local level? What is already being done and what should be in the near future?</p> <p>Public Policies and legislations in progress on SSE in Europe How do the EU institutions promote “the spread and strengthening of the social economy as key driver of economic and social development in the European Union”, online with the EU 2020 strategy? European parliament’s Social Economy intergroup states that “social economy is able to bring innovative solutions for social cohesion and inclusion, job creation, entrepreneurial spirit, growth and the promotion of active citizenship». Although some work has been made during the last Parliament’s and Commission’s mandates, like the “Social business initiative”, or a proposal for European statutes for foundations and cooperatives, a lot still has to be done in the direction of a broader and transformative vision of Social Solidarity Economy, promoting a common framework for its development.</p>	<p>Georgia Bekridaki (Solidarity4All, Greece) Andrea Calori (Urgenci, Italy) Annie Berger (RTES, France) Jordi Via (Ajuntament de Barcelona, Catalonia)</p> <p>Facilitated by: Kenneth QUIGUER</p> <p>Speakers: Emily MATTHEISSEN (HIC - Habitat International Coalition) Carlos De Freitas (FMDV- Fonds mondial pour le développement des villes) Françoise BERNON (Labo ESS, France) Sven Giegold (MEP Greens/EFA Germany)</p>	<p>Roundtable</p> <p>EN/DE/FR/ES</p>
<p>6 :45 PM - 8 :45 PM</p>	<p>“BUILDING ALTERNATIVES TO FREE TRADE” Making the alliance to stop TTIP and all other “free trade” agreements while developing the fair and solidarity international trade. What impact do TTIP, TISA, TPP, EPAs and the ISDS mechanism have also on local economies and food sovereignty? What is our response? A panel to debate how to join forces among the different social movements and solidarity economy initiatives, including Fair Trade, as well as the international institutions who should promote the rights of the people vs the profit of the corporations.</p>	<p>Facilitated by: Monica Di Sisto (Fairwatch)</p> <p>Speakers: Brid Brennan (TNI) Rudi Dalvai (WFTO) Jurgen SCHWETMAN (ILO) Florent Marcellesi (MEP, EQUO), Christian Felber</p>	<p>Plenary</p> <p>EN/DE/FR</p>
<p>Sunday 13th</p>			

9 AM – 10:30 AM	<p>Building a social market: a bottom up strategies for developing ESS.</p> <p>Social markets are emerging as one of the main strategies for promoting and consolidating Solidarity Economy at territorial level. Social markets emerge bottom up, and are formed by all those people and organizations who develop an economic activity of production, distribution, consumption and savings / investment, developed under social, democratic, sustainable, and environmentally and common goods-friendly criteria. They involve a combination of various tools like social audits, mapping, education for development, or sectorial and territorial meetings</p>	<p>Facilitated by: Fernando Paniagua (XES Spain) Jordi RIBAS (XES Spain)</p> <p>Speakers Ruben Surinach (XES Spain)</p>	<p>Workshop</p> <p>ES/EN/FR</p>
10AM- 12:30 AM	<p>Communication for transformation Solidarity economy through the media</p> <p>Is it possible to build a strategic media partnership with existing alternative and mainstream media?</p>	<p>Facilitated by: Jason Nardi Françoise Wautiez</p> <p>Speakers: Mariana Vilnitzky Strusberg (Alternativas Economicas, Spain) Pietro Raitano (Altreconomia, Italy)</p>	<p>Open Workshop</p> <p>EN/ FR</p>
6 :45 PM - 8 :45 PM	<p>Closing plenary : “ Steps towards transformation“ / Results - “ We know other ways “</p>	<p>Eric Lavillunière RPESS Europe Georgia Bekidraki (Solidarity4All, Greece) Sven Giegold (MEP), Thomas Brose (Klimaallianz),</p> <p>Modérer par : Nina Treu (Konzeptwerk)</p>	<p>Plenary</p> <p>EN/DE/FR/ES/PT</p>

Le Congrès Européen de l'Economie Solidaire : du 10 au 13 septembre 2015, Berlin

NB : Ce programme sera progressivement mis à jour, de légères modifications sont à prévoir pour les prochaines semaines.

Horaire	Titre & description	Intervenant	Catégorie et langage
Jeudi 10 septembre 2015			
18 : 45 – 20 : 45	L'Economie Solidaire et la Transformation	Clarita Müller-Plantenberg or Dagmar Embshoff (Forum SÖ) Josette Combes (RIPESS EU) Gabriele Wendorf or Carolin Schröder (ZTG, TU Berlin) Ursula Sladek (EWSchönau)(potential) Christoph Bautz (Campact)(potential) Barbara Muraca (Degrowth-Scientist, USA)	Plénière d'ouverture EN/FR/DE/ES/PT
9 : 00 - 17 : 30	Rédaction d'une Charte Européenne de l'agriculture soutenue par la communauté : Les AMAP ont de nombreuses différences et aussi des similitudes. Rédiger conjointement une Charte européenne va aider le mouvement à progresser dans son ensemble autour des principes partagés. Ceci est un travail en cours qui permettra aux membres de ces réseaux d'AMAP présents à Berlin de se réunir et de partager leurs derniers travaux.	Accessible aux personnes impliquées dans les AMAP uniquement. Inscription nécessaire : jocelyn.parot@urgenci.net	Atelier fermé EN
Vendredi 11 septembre 2015			
9 : 00 – 10 : 45	Le Panorama de l'Economie Solidaire en Europe : Présentation des résultats recueillis au cours de 2015 sur le Panorama : méthodologie, travail sur le terrain, impact et résultats provisoires. Présentation du site ressource Socioeco.org : alimentation et enrichissement du site.	Facilité par : Josette COMBES Bérénice DONDEYNE Jordi RIBAS Avec la participation de :	Atelier ouvert DE/FR/EN

	N'oubliez pas de participer à notre questionnaire : http://panorama2015-ripest.questionpro.com/	Projet SSEDAS (EU, Cospe) Projet CATALISE (Portugal) Solidarity4All (Greece)	
9 : 00 – 10 : 45	<p>L'Economie Sociale, l'Economie Solidaire, l'Entreprise Sociale et l'Innovation Sociale : Quels sont les défis théoriques et politiques en Europe ?</p> <p>Face à la crise économique, sociale et politique actuelle, l'Economie Solidaire apparaît comme un signe d'espoir. Des moyens à la fois théoriques et pratiques existent pour construire un monde plus juste, moins prédateur et plus démocratique.</p> <p>Pour concrétiser cet espoir, l'Economie Solidaire se doit de s'affirmer et cesser d'être minoritaire. Il est important de répondre aux défis auxquels fait face actuellement l'Europe, dont la clarification des concepts de l'économie sociale, l'économie solidaire, l'entreprise sociale et l'innovation sociale. En effet, il existe aujourd'hui une grande confusion dans leur utilisation et leur application.</p> <p>Cette table ronde, va tenter de délimiter et de définir ces concepts en montrant qu'il existe une autre conceptualisation de l'économie basé sur une diversité d'alternative et d'acteur. La possibilité de porter la démocratie à l'intérieur de l'économie, d'avoir une relation différente avec le secteur public de bien commun de défense, dans une perspective politique de transformation d'une économie fondée sur la solidarité</p>	<p>Facilité par : Jean Louis Laville</p> <p>Intervenants : Jean Louis Laville Rogério Amaro</p>	<p>Table ronde</p> <p>EN/FR/ES</p>
9 : 00 - 12 : 30	<p>Rédaction d'une Charte Européenne de l'agriculture soutenue par la communauté : Les AMAP ont de nombreuses différences et aussi des</p>	<p>Accessible aux personnes impliquées dans les AMAP uniquement. Inscription nécessaire : jocelyn.parot@urgenci.net</p>	<p>Atelier fermé</p> <p>EN</p>

	similitudes. Rédiger conjointement une Charte européenne va aider le mouvement à progresser dans son ensemble autour des principes partagés. Ceci est un travail en cours qui permettra aux membres de ces réseaux d'AMAP présents à Berlin de se réunir et de partager leurs derniers travaux.		
11 : 00 – 12 : 30	Réflexions stratégiques et politiques du RIPESS EU : Elaboration d'un document « politique » et « stratégique » pour le RIPESS Europe	Ouvert aux membres du RIPESS Europe	Atelier semi-fermé EN/FR
14:30 – 18:30	Assemblée Générale du RIPESS Europe : Le RIPESS Europe organisera sa troisième Assemblée Générale en présence de tous les représentants de tous ses membres. Les axes stratégiques et les alliances à construire pour les trois prochaines années seront discutés, ainsi que les activités des membres et des réseaux. Cette Assemblée Générale sera ouverte aux observateurs.	Assemblée Générale ouverte aux membres de RIPESS EU et les observateurs	Atelier accessible aux membres du RIPESS Europe et aux observateurs EN/FR/ES/DE
18 : 45 – 20 : 45	Apprendre de l'hémisphère sud		Plénière ouverte EN/DE/PT/FR/ES
18 : 45 – 20 : 45	Mieux travailler et mieux vivre sans croissance ?	Facilitated by: Nina Treu Speakers: Luis Salcedo (RIPESS LAC) Norbert Reuter (Verdi)	Plénière ouverte EN/FR/DE
Samedi 12 septembre 2015			
9 : 00 – 12 : 30	Convergence des mouvements alter-économiques pour les acteurs impliqués dans le changement systémique au niveau Européen et international : Comment avoir une meilleure influence à travers la mise en place d'une stratégie commune tout en	Facilité par: Eric Lavillunière - Dagmar Embshoff Intervenants : Jason Nardi (RIPESS Europe)	Plénière ouverte EN/FR/DE

	<p>préservant l'identité de chaque organisation? Ce sera une plénière participative sous forme de « Fish Bowl » en 3 étapes : Présentation et zones d'influence, identification des enjeux et des solutions adaptées pour améliorer nos actions et la reconnaissance de nos mouvements.</p>	<p>Pat Conaty (New Economic Foundation) Michel Bauwens (CSG) Christian Felber (Economy for the Common Good) Nina Treu (Degrowth Movement) Francesca Pick (OUI Share) Ralph Bölke (Transition Towns) Victor Meseguer (Social Economy Europe) and others</p>	
9 : 00 – 10 : 30	<p>Perspectives syndicales de création des entreprises solidaires Suite à l'insolvabilité ou l'absence de succession : conversion en une autogestion intelligente et durable.</p> <p>Les politiques d'austérité ont conduit à la désindustrialisation au niveau mondial jusqu'à ce que des équipes de syndicats se forment et commencent à résister face à ce processus pour promouvoir la reprise de contrôle sous forme coopérative des entreprises par les travailleurs. Il y a environ 200 de ces entreprises industrielles au Brésil, en Argentine et au Venezuela. Cette politique d'austérité touche aussi le Sud de l'Europe et a conduit à la désindustrialisation et un taux de chômage extrêmement élevé.</p> <p>La prise de contrôle exige une formation spéciale sur plusieurs niveaux : politiques, juridiques, économiques, psychologiques et sociales. La prise de contrôle facilite également la conversion à des chaînes de production durable, l'accès à de meilleures conditions de travail et de vie. Différentes expériences seront mises en avant par les personnes présentes.</p>	<p>Facilité par Kristina Bayer</p> <p>Intervenants: Flávio Chedid, a Brazilian Engineer and Town- and regional Planner, member of the Nucleus of Technological Solidarity</p> <p>Wolfgang Vogt, IG Metall Steering Committee Concept of "Buenvivir"</p>	<p>Forum DE/EN</p>
9:00 -12:30	<p>Souveraineté alimentaire : AMAP, jardin communautaires, attribution des terres, jardin sociaux.</p> <p>Quelles sont les éléments clés et les critères. Quels sont les aires de partage et comment peut-on les</p>	<p>Co-facilité par : Paula Gioia, ECVC and Judith Hitchman, Urgenci</p> <p>Part 1: Introduction à la souveraineté alimentaire La Via Campesina: the origins, concept and daily work (Paula</p>	<p>Forum EN/FR/ES</p>

	<p>renforcer. Ce forum rassemblera des praticiens à la fois producteurs et consommateurs qui cherchent à faire valoir comment le droit à la nourriture est une des bases de l'économie solidaire en reliant producteurs et consommateurs.</p>	<p>Gioia, ECVC/LVC, Germany) Nyéléni Europe: What is it? What does it do? Looking ahead (Ludwig Rumetshofer, ÖbV, Austria) Urgenci as part of Nyeleni Europe and the global CSA movement: (Jocelyn Parot, Urgenci) Agroecology: An important dimension of the solution (Andrea Ferrante, ECVC, Italy)</p> <p>Part 2: How do food sovereignty, Agroecology and solidarity economy fit together?</p> <p>The theory (Judith Hitchman, Urgenci, France) Food in an economy in crisis (Jenny Gkiugki, Neighbourhoods in action, Greece) Urban/community gardens (Elizabeth Ritsch-Mayer, Allmende Kontor, Germany) Video One part of the Ehne Bizkaya new film: "Bide Berriak" Introduced by Isa Alvarez (Ehne Bizkaya, Basc Country)</p>	
11 : 00 – 12 : 30	<p>Les réseaux universitaires de l'Economie Solidaire : échange d'expériences.</p> <p>Avec cet atelier, nous aimerions inviter les chercheurs à partager leurs expériences et à réfléchir collectivement sur l'avenir de la coopération, tels que les appels communs pour l'action et la formation d'un réseau universitaire internationale autour du thème de la construction d'économies solidaires.</p> <p>Les Universités Brésiliennes jouent un rôle important dans l'incubation des entreprises de l'économie solidaire. Deux réseaux universitaires existent comprenant environ 40 universités qui favorisent explicitement les processus d'incubation.</p> <p>Les thèmes de discussion pour l'atelier peuvent donc inclure :</p> <ul style="list-style-type: none"> • La recherche portant spécifiquement sur 	<p>Facilité par : Veronika Kienen Dias, Brazilian Sociologist, University of São Paulo.</p> <p>Intervenants : : Prof. Dr. Rosangela Alves de Oliveira from the Federal University of Rio Grande do Norte (UFRN) Dr. Flávio Chedid from the Federal University of Rio de Janeiro (UFRJ) Prof. Dr. Isidor Wallimann Josette Combes Président of NOVETAT</p>	Forum

	<p>l'incubation d'entreprise de l'économie solidaire</p> <ul style="list-style-type: none"> • Les résultats de recherches sur les économies de solidarité dans un sens plus large <p>Nous sommes ouverts à des suggestions de sujet pour cet atelier</p>		
14 : 00 – 15 : 30	<p>Défier la crise « Campagne d'initiative de l'ESS : Changer l'économie, penser social »</p> <p>Cet atelier offrira une approche unique de la jeunesse qui s'engage sur la base de la campagne pour l'éducation de l'ESS avec un accent sur le développement et l'utilisation du " Dev Ed. methodologies ".</p> <p>Young Global Advocates expliquera la genèse du projet original de l'éducation au développement et de sa transformation en une campagne sur l'ESS . Ils seront également à la recherche de soutien pour leur campagne à mettre l'ESS sur l'agenda politique et économique européenne. Y compris une proposition pour une Année européenne de l'ESS et une discussion sur la façon dont SSE pourrait contribuer à la réalisation de l'objectif 8 de l' OMD.</p>	<p>Facilité par:</p> <p>Elena Novillo Martín(EsF) AoifeMc Namara (IDEA)</p> <p>Intervenants:</p> <p>CtC Young Global Advocates - Names TBC</p>	<p>Atelier ouvert</p> <p>EN</p>
14 : 00 – 15 : 30	<p>L'agenda international post 2015 du développement durable : Quels enjeux pour l'ESS ?</p> <p>L'année 2015 sera cruciale pour définir les orientations et les moyens à mettre en œuvre en terme de développement durable international (3ème Conférence sur le Financement du Développement en juillet 2015 à Addis-Abeba, l'adoption par les Nations Unies des Objectifs de Développement Durable en septembre 2015 à New York; Conférence sur le changement climatique (COP21) en décembre 2015, Paris).</p> <p>Quelles sont les opportunités et les défis pour l'ESS ? Quelle reconnaissance pour l'ESS en termes de contribution au développement durable ?</p>	<p>Facilité par :</p> <p>Jason Nardi (RIPESS Europe)</p> <p>Intervenants:</p> <p>Denison Jayasooria (Asian Solidarity Economy Council - ASEC) Yvon Poirier (RIPESS North America) Jürgen Schwettmann (ILO) Claire des Mesnards (Global Call to Action against Poverty)</p>	<p>Atelier ouvert</p> <p>EN/FR/ES</p>

	<p>L'atelier visera à :</p> <ul style="list-style-type: none"> ○ Echanger des informations, partager des points de vue et des analyses sur l'agenda post 2015 du développement durable international. ○ Partager les expériences des pratiques innovantes des collectivités et des acteurs de l'ESS pour financer un développement local, durable et orienté vers la population locale. ○ Discuter des stratégies pour accroître la visibilité et la reconnaissance de la contribution de l'ESS au développement soutenable. 		
14 : 00 – 15 : 30	<p>Partie 1: Dialogue entre les acteurs de l'ESS et les institutions politiques Quelle est la nature des relations actuellement entre les acteurs de l'ESS et le paysage politique ? Quel sont les positions des ancien et des nouveau parties politiques au regard des approches économiques alternatives des pratiques et de leur promotion ? De quelle façon le parlement européen se positionne-t-il à l'égard du « social business » et de l'économie verte ? Est-il possible de créer de nouveau espace de dialogue entre les institutions politiques et les réseaux et les initiatives solidaires de terrain pour promouvoir le développement de l'ESS à la fois au niveau européen et local. Qu'est ce qui existe déjà et qu'est ce qui devrait être engagé dans un futur proche ?</p>	<p>Facilité par : Josette COMBES (MES – Mouvement pour l'Economie Solidaire, France)</p> <p>Intervenants : Miguel Urbán Crespo (MEP Podemos-GUE/NGL, Spain) Georgia Bekridaki (Solidarity4All, Greece) Andrea Calori (Urgenci, Italy) Annie Berger (RTES, France) Jordi Via (Ajuntament de Barcelona, Catalonia)</p>	<p>Table ronde ouverte EN/FR/DE</p>
16 : 00 – 17 : 30	<p>Partie 2 Echange sur les politiques publiques et les législations existantes sur l'ESS en Europe Comment les institutions européennes soutiennent « le déploiement et le renforcement de l'économie sociale en tant qu'élément clé du développement économique et social en Europe », en accord avec la stratégie EU</p>	<p>Facilité par : Kenneth QUIGUER</p> <p>Intervenants Emily MATTHEISSEN (HIC - Habitat International Coalition) Carlos De Freitas (FMDV- Fonds mondial pour le</p>	<p>Table ronde EN/FR/DE</p>

	<p>2020 ? L'intergroupe parlementaire sur l'Economie Sociale a déclaré que « l'Economie Sociale est en mesure d'apporter des solutions innovantes pour favoriser la cohésion sociale et l'insertion, la création d'emploi, l'esprit entrepreneurial, l'intensification et la promotion de la citoyenneté active. » Des progrès ont été accomplis lors du dernier mandat du parlement et de la commission, mais beaucoup reste encore à faire, notamment pour mieux connaître la diversité des initiatives au moyen de recherche, appel d'offre et législations. Ces pistes de réflexion seront discutées au cours de la table ronde par des personnalités actives dans ce domaine.</p>	<p>développement des villes) Françoise BERNON (Labo ESS, France) Sven Giegold (MEP Greens/EFA Germany)</p>	
<p>18 : 45 – 20 : 45</p>	<p>Construire des alternatives au “ libre-échange” Former une alliance pour arrêter TAFTA et tous les autres accords de « libre-échange », tout en développant le commerce international équitable et solidaire. Quel est l'impact des traités (TTIP, TISA, PPT, APE) et le mécanisme de l'ISDS sur les économies locales et la souveraineté alimentaire ? Quelle est notre réponse ? Un panel pour débattre comment joindre les forces entre les différents mouvements sociaux et les initiatives de l'économie solidaire, y compris le commerce équitable, ainsi que les institutions internationales qui devraient promouvoir les droits du peuple vs le bénéfice des sociétés</p>	<p>Facilité par : Monica Di Sisto (Fairwatch)</p> <p>Intervenants: Brid Brennan (TNI) Rudi Dalvai (WFTO) Jurgen SCHWETMAN (ILO) Florent Marcellesi (MEP, EQUO), Christian Felber</p>	<p>Plénière EN/FR/DE</p>
<p>Dimanche 13 septembre 2015</p>			
<p>9 :00 - 10 :30</p>	<p>Construire un marché social: Réfléchir sur une stratégie de bas en haut pour l'ESS. Les marchés sociaux sont en train de devenir l'une des principales stratégies pour la promotion et la consolidation de l'Economie Solidaire au niveau territorial.</p>	<p>Facilité par: Fernando Paniagua (XES Espagne) Jordi RIBAS (XES Espagne)</p> <p>Intervenants:</p>	<p>Atelier ouvert ES/EN/FR</p>

	<p>Les marchés sociaux émergent avec une politique de bas en haut et sont composés de personnes et d'organisations qui développent une activité économique de la production, la distribution, la consommation et l'épargne/ investissement selon des critères sociaux, démocratiques, durables et respectueux de l'environnement et des biens communs. Ils impliquent une combinaison de différents outils comme les audits sociaux, la cartographie, l'éducation pour le développement ou des réunions sectorielles et territoriales.</p>	Ruben Surinach (XES Espagne)	
16 : 00 – 17 : 30	<p>La communication au service de la transformation : L'Economie Solidaire à travers les médias : est-il possible de construire une stratégie médiatique spécifique avec les alternatives existantes et les médias traditionnels ?</p>	<p>Facilité par: Jason Nardi (Solidarius, Italy) Françoise Wautiez (Socioeco.org, France)</p> <p>Intervenants: Mariana Vilitzky Strusberg (Alternativas Economicas, Spain) Pietro Raitano (Altreconomia, Italy)</p>	Atelier ouvert EN/FR
11 : 00 – 12 : 30	<p>Plénière de clôture « Les étapes vers la transformation / Résultats : D'autres voies sont possibles</p>	<p>Eric Lavillunière RIPESS Europe Georgia Bekidraki (Solidarity4All, Greece) Sven Giegold (MEP), Thomas Brose (Klimaallianz),</p> <p>Modérer par : Nina Treu (Konzeptwerk)</p>	Plénière de clôture EN/FR/DE/ES/PT